
وزیر صمت در یزد:

ناترازی انرژی چرخه تولید را با اختلال 
مواجه کرد

ایسنا/یزد وزیر صمت با اشاره به این که تولید باعث ورود پول و ثروت به چرخه اقتصاد هر کشوری 
می شود، گفت: ناترازی های انرژی موجود مثل ناترازی برق و گاز باعث ایجاد تداخل در چرخه تولید 
شــده است.»ســید محمد اتابک« که برای افتتاح چند طرح مهم فولادی و صنعتی صبح امروز به 
استان یزد سفر کرده است، در حاشیه آیین افتتاح پروژه کلاف سازی ۴۵۰ تنی کارخانه فولاد سرمد 
ابرکوه در جمع خبرنگاران حاضر شد و گفت: این خط تولیدی از وضعیت خوبی برخوردار است، با 
توجه به شرایط اقتصادی کشور بحث تولید از جایگاه ویژه و خاصی برخوردار بوده و تاثیر مهمی در 

چرخه اقتصاد کشور دارد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: مهمترین پولی که در چرخه اقتصاد وارد می شود پول تولید 

است؛ هرچند که امسال نتوانستیم تولید را آن طوری که باید و شاید بشناسیم.
اتابــک افزود: ناترازی های انرژی موجود مثل ناترازی برق و گاز باعث ایجاد تداخل در چرخه تولید 
شده و بهترین راهکار برای جبران این ناترازی ها این است که بخشی از انرژی را خود صنعت تولید 

کند و بخشی دیگر را وزارت  خانه  های مربوطه تولید کنند.

خودروهای بنزینی و هیبریدی، عامل 
صعود فورد در سال ۲۰۲۴

فروش فورد در ایالات متحده ۴.۲ درصد در ســال ۲۰۲۴ افزایش یافت.به گزارش ایســنا، شــرکت 
خودروسازی فورد موتور اعلام کرد که فروشش در ایالات متحده در سال ۲۰۲۴ به میزان ۴.۲ درصد 
افزایش یافته است که دلیل آن افزایش تقاضا برای خودروهای بنزینی و هیبریدی است.طبق گزارش 
رویترز، این خودروساز مجموع فروش سالانه دو میلیون و ۷۸ هزار و ۸۳۲ دستگاه را در مقایسه با 

فروش یک میلیون و ۹۹۵ هزار و ۹۱۲ دستگاه در سال گذشته به ثبت رساند.

بانک های مرکزی آسیا در سال ۲۰۲۴ با سال پرتلاطمی روبرو شدند، به طوری که 
بانــک خلق چین، بانــک مرکزی هنگ کنــگ و بانک کره جنوبی از سیاســت 
تسهیلات پولی اســتقبال کردند و بانک ژاپن برای اولین بار در ۱۷ سال گذشته 
نرخ بهره خود را افزایش داد.به گزارش ایسنا، در حالی که اقتصاد جهانی در حال 
تغییر بود، بانک های مرکزی آســیا نیز با تغییرات قابل توجهی در سیاســت های 
پولی خود در طول ســال ۲۰۲۴ به اوضاع اقتصادی واکنش نشان دادند که ناشی 

از نیاز به مبارزه با تورم و رســیدگی به فشارهای اقتصادی ناشی از منطقه بود.
بانــک خلق چین )PBoC( و بانــک کره دو دور کاهش نرخ بهره را اجرا کردند و 
بانک مرکزی هنگ کنگ نیز نرخ ها را ســه بار کاهش داد. در همین حال، بانکی 
که ســال ها نرخ بهره فوق العاده پایین را حفظ کرده بود، سیاســت خود را تغییر 

داد و سال را با ۲ افزایش نرخ به پایان رساند.
بانک چین بانک چین نرخ تسهیلات وام میان مدت خود )MLF( را که نرخ اصلی 
سیاســت اســت ۲۰ واحد در ماه جولای و ۳۰ واحد در ماه سپتامبر کاهش داد 
و تا پایان ســال به ۲ درصد رســاند؛ نرخ وام یک ساله به بانک های چینی امکان 
دسترســی به وام های میان مدت از بانک چیــن در ازای اوراق بهادار را می دهد 
و ابــزاری کلیدی در سیاســت های پولــی بانک مرکزی بوده اســت. تحلیلگران 
خاطرنشان کردند که تقاضای داخلی ضعیف و چالش های مداوم در بخش املاک 
و مســتغلات چین، عوامل اصلی تســهیل پولی بانک خلق چین در طول ســال 
۲۰۲۴ بودند و بانک مرکزی به دقت داده های بخش صنعتی که در شــکل دادن 
بــه تصمیمات سیاســتی آن نقش دارد را رصد کرد. بانــک خلق چین، علاوه بر 
کاهش نرخ وام میان مدت یک ســاله )MLF(، همچنین نرخ اولیه وام یک ســاله 
و پنج ســاله را کاهش داد.مرکز ملی صندوق بین بانکی نرخ وام یک ساله را ۱۰ 
واحد در مــاه جولای و ۲۵ واحد در ماه اکتبر کاهش داد و کل کاهش را به ۳۵ 
واحد پایه رساند. این در حالی است که نرخ وام پنج ساله در ماه فوریه ۲۵ واحد، 
در مــاه جولای ۱۰ واحــد و در ماه اکتبر ۲۵ واحد پایــه دیگر کاهش یافت که 
در مجموع به ۶۰ واحد مبنا رســید.نرخ اولیه وام یک ســاله خود )LPR( که بر 
اســاس نرخ استقراض گزارش شده توســط ۱۸ بانک در چین تعیین می شود، از 
سال ۲۰۱۹ به عنوان نرخ بهره معیار عمل کرده است. وام یک ساله برای وام های 
شرکتی استفاده می شود و وام پنج ساله، به عنوان معیاری برای وام های املاک و 
مســتغلات عمل می کند.تحلیلگران خاطرنشان کردند که مشکلات بخش املاک 
و مســتغلات، به ویژه تقاضای پایین و کاهش قیمت مســکن، در کاهش ســریع 
نرخ وام یک ســاله توسط بانک چین نقش اساسی داشته است.با نگاهی به آینده، 
کارشناسان پیشنهاد کردند که سیاست پولی چین در سال ۲۰۲۵ می تواند تحت 
تاثیر اســتراتژی های تجاری و سیاســت اقتصادی دولت آتی ایالات متحده قرار 

گیرد که در ۲۰ ژانویه آغاز به کار می کند و بانک خلق چین برای تقویت تقاضای 
داخلی و پاســخ به درگیری های تجاری احتمالی، ممکن است به کاهش سیاست 

خود ادامه دهد.۲۰۲۴؛ سالی سخت برای بانک های مرکزی آسیا
هنگ کنگ

بانک هنگ کنگ )اداره پولی هنگ کنگ(، در ســال ۲۰۲۴ یک سری کاهش نرخ 
را اجــرا کرد و نرخ بهــره معیار خود را ۱۰۰ واحد پایــه کاهش داد تا با کاهش 
نرخ بهره فدرال رزرو آمریکا همســو شــود. از آنجایی که واحد پول هنگ کنگ 
به دلار آمریکا متصل اســت، بانک نرخ های سیاســت خود را همــگام با فدرال 
رزرو تنظیــم کرد.اولین کاهش نرخ بهره، کاهش ۵۰ واحدی در  ماه ســپتامبر، 
اولین تغییر از مارس ۲۰۲۰ بود. در ماه دســامبر، بانک پس از کاهش نرخ بهره 
فــدرال رزرو در ماه هــای نوامبر و دســامبر، نرخ معیار خــود را به ۴.۷۵ درصد 
کاهش داد. سیاســت های پولی این بانک منعکس کننده سیاست های فدرال رزرو 
ایالات متحده است که نشــان دهنده پیوند طولانی مدت هنگ کنگ با دلار است.

کــره جنوبی بانــک کره در ســال ۲۰۲۴ دو بار نرخ بهره را کاهــش داد و نرخ 
سیاســت خود را به سه درصد کاهش داد. در ماه اکتبر، بانک مرکزی نرخ را ۲۵ 
واحد کاهش داد و به ۳.۲۵ درصد رســاند که اولین کاهش نرخ از ســال ۲۰۲۰ 
بــود. دومین کاهش در ماه نوامبر اتفــاق افتاد که به طور غیرمنتظره ای نرخ را به 
ســه درصد کاهش داد. ری چانگ یونگ، رئیس بانک مرکزی کره جنوبی گفت: 
رقابت های صادراتی با کشــورهای بزرگ در حال تشــدید اســت و ما همچنین 
بــه عدم اطمینان در فضای تجــاری پس از پیروزی ترامپ در انتخابات اشــاره 
کردیم.۲۰۲۴؛ ســالی ســخت برای بانک های مرکزی آسیا بانک ژاپن بانک ژاپن 
)BoJ(، پس از ســال ها حفظ سیاست پولی، در سال ۲۰۲۴ اقدام دیگری را آغاز 
کرد و برای اولین بار از سال ۲۰۰۷ نرخ بهره را افزایش داد. در ماه مارس، بانک 
مرکــزی ژاپن نرخ بهــره خود را ۲۰ واحد افزایش داد و از  منفی ۰.۱۰ درصد به 
۰.۱۰ درصد رســید. ســپس، در اقدامی غافلگیرکننده در ۳۱ جولای، نرخ بهره 
را بــا ۲۵ واحد پایه اضافی به ۰.۳۵ درصد افزایش داد که تغییر چشــمگیر برای 
ژاپن بود که آخرین اقتصاد بزرگی بود که پس از رکود جهانی نرخ بهره منفی را 
حفظ کرد.تحلیلگران خاطرنشــان کردند که افزایش نرخ های بانک مرکزی باعث 
افزایش فروش در بازارهای سهام ژاپن شد که به دنبال نگرانی ها در مورد افزایش 
نرخ بهره و ریســک های رکود در ایالات متحده، شدیدترین کاهش خود را از سال 
۱۹۸۷ تجربه کرد. علاوه بر این، افزایش ســریع ین باعث نوسانات بازار منطقه ای 
شــد، زیرا وام گرفتن به ین، جذابیت کمتری پیدا کرد و فشــار بر سرمایه مالی 

را تشدید کرد.
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درخواست ترامپ برای خلاصی از 
شر مزارع بادی دریای شمال

دونالــد ترامــپ با انتقــاد از 
سیاست انرژی دولت انگلیس، 
خواســتار گشایش حوزه نفت 
و گاز دریای شــمال و خلاص 
شدن از شر مزارع بادی شد.به 
گزارش ایســنا، دریای شمال، 
یکی از قدیمی ترین حوزه های 
نفت و گاز فراســاحلی جهان 
است و تولید آن از آغاز هزاره، 
پیوسته کاهش داشته است. همزمان، این منطقه به یکی از بزرگترین مناطق 
بادی فراساحلی جهان تبدیل شده است.ترامپ در پستی در شبکه اجتماعی 
»تروث سوشال« نوشت: انگلیس اشتباه بسیار بزرگی می کند. دریای شمال 
را بگشــایید. از شر مزارع بادی خلاص شوید.رئیس جمهور منتخب آمریکا، 
مدت ها مخالف مزارع بوده است. وی در سال ۲۰۱۵، موفق شد با طرح های 
ســاخت یک نیروگاه بادی در نزدیکی زمین گلف در اسکاتلند، مقابله کند. 
در پست روز جمعه ترامپ، لینکی قرار داده شده که مربوط به خبر تصمیم 
واحد آپاچ شرکت تولیدکننده نفت و گاز آمریکایی APA Corp برای خروج 
از دریای شمال در سال ۲۰۲۵ است.دولت انگلیس در راستای اهداف کاهش 
انتشــار آلایندگی و بهبود کیفیت هوا، قصد دارد ظرفیت تولید نیروی بادی 
فراساحلی را تا سال ۲۰۳۰، چهار برابر کرده و به ۶۰ گیگاوات افزایش دهد. 
در اکتبر، دولت انگلیس اعلام کرد مالیات بر درآمد بادآورده تولیدکنندگان 
نفت و گاز دریای شمالی را از ۳۵ درصد، به ۳۸ درصد افزایش می دهد و این 
مالیات را یک ســال دیگر تمدید می کند. دولت انگلیس می خواهد از محل 
این درآمد، بودجه مورد نیاز برای پروژه های انرژی تجدیدپذیر را تامین کند.

شــرکت های نفت و گاز اعلام کرده اند نرخ مالیات بالاتر، ممکن اســت به 
کاهش سرمایه گذاری ها منجر شود. بعضی از شرکت ها، دارایی های خود را 
فروخته اند و برخی دیگر، فعالیت هایشان را ادغام کرده و به دنبال گسترش 

فعالیت به مناطق دیگر هستند.

نرخ جهانی بیمه رکورد زد

نرخ جهانی بیمه در ســال ۲۰۲۴ به میزان ۰.۹ درصد کاهش یافت 
کــه اولین کاهــش از ســال ۲۰۱۷ را ثبت کرده اســت.به گزارش 
ایســنا، شــرکت هاودن، کارگزار بیمه در گزارشــی اعلام کرد، حق 
بیمه جهانی در ســال گذشــته با رقابتی تر شدن بازار پس از سال ها 
افزایــش نرخ، ۰.۹ درصد کاهش یافت.بیمه گران در ســال های اخیر 
به طور مداوم نرخ ها را در واکنش به خســارات ناشــی از جنگ ها و 
بلایــای طبیعی و به دلیل فشــارهای تورمی افزایــش داده اند.روند 
اعلام شده باعث سوددهی آنها و تشــویق بازیگران بیشتری به بازار 
شــده که قیمت ها را پاییــن می آورد.هاودن اظهار کــرد: نرخ های 
بیمه اتکایی نیز در اول ماه ژانویه، تاریــخ ترجیحی تمدید بیمه نامه 
صنعــت و نرخ های بیمــه اتکایی بلایــای املاک جهانی تا هشــت 
درصد کاهش یافت.بیمه گران اتکایــی، بیمه گذاران را بیمه می کنند 
و تمدید بیمه اتکایی ژانویه معمولا روند نرخ های بیمه ســال بعد را 
تعیین می کند.اکونومی گزارش کرد، هاودن گفت: امســال می تواند 
برای بیمه گران ســالی بی ثبات باشــد، زیرا آنها بیشــتر خســارات 
ناشــی از بلایای طبیعی، مانند طوفان ها و آتش ســوزی های جنگلی 
را خودشــان جذب می کننــد و بیمه گران اتکایــی همچنان میزان 

پوششــی را که ارائه می دهند، محدود می کنند.

مرکزی: بانک 

کاهش ذخایر ارزی نداریم، 
ذخایر ارز و طلا در کشور 

کاملا مطمئن است

بانک مرکــزی ضمن تکذیب ادعای کاهــش ذخایر خارجی و 
عدم تکافو برای واردات، اعلام کرد که ذخایر ارزی خارجی و 
ذخایر ارز و طلا در داخل کشــور کاملا مطمئن و قابل استفاده 
اســت و مشــکلی در تامین ارز واردات کالا به کشــور وجود 
ندارد.بــه گزارش ایســنا، کل ارز تامین شــده توســط بانک 
مرکــزی برای واردات کالاهای مورد نیاز به کشــور از ابتدای 
ســال تا امروز ۵۳ میلیارد و ۲۸۸ میلیون دلار بوده است.طبق 
اعــلام بانک مرکزی هیچ  مشــکلی در تامین ارز برای واردات 
نیســت و از ابتدای ســال تاکنون ۱۱ میلیــارد و ۱۰۲ میلیون 
دلار ارز برای واردات کالاهای اساسی و دارو ارائه شده است.

گزیده خبر

عراقچی: بر مبنای فرمول اعتمادسازی در مقابل رفع تحریم ها، 
آماده مذاکره هستیم

پیش بینی اقدامات اقتصادی 
چین در ۲۰۲۵

خطری که افزایش قیمت بیت کوین را 
تهدید می کند

بانک مرکزی چین احتمالا در سال ۲۰۲۵ نرخ بهره را به  عنوان بخشی از تغییر سیاست گسترده تر 
خود کاهش خواهد داد.به گزارش ایســنا، بانک مرکزی چین اعلام کرد که احتمالا در سال ۲۰۲۵ 
نرخ بهره را از ســطح فعلی به میــزان ۱.۵ درصد کاهش خواهد داد.اظهــارات بانک خلق چین با 
عملکرد سیاستگذاران در سال گذشــته برای ایجاد منحنی نرخ بهره بیشتر مبتنی بر بازار مطابقت 
دارد. تحلیلگران پیش بینی کردند که چین امســال تغییرات بیشتری ایجاد خواهد کرد تا اطمینان 
حاصل شــود که تقاضای اعتبار بیشتر به حرکت های سیاست پولی پاسخ می دهد.بانک چین گفت: 

نقــش تعدیل نرخ بهره را در اولویت قرار می دهد و .........

ضرورت توسعه زیرساخت های ارتباطی 
برای عشایر

گاز ۱۲ پتروشیمی قطع شد

پایان نرخ دستوری ارز، تعیین نرخ ارز با پارامترهای 
اقتصادی
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۲۰۲۴؛ سالی سخت برای بانک های مرکزی آسیا
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گزیده خبر
عراقچی: بر مبنای فرمول اعتمادسازی در مقابل رفع تحریم ها، آماده مذاکره هستیم

شهید سلیمانی پروژه خاورمیانه 
آمریکایی را به شکست کشاند

کارشناس مســائل غرب آسیا گفت: یکی از مهمترین اقدامات شهید سلیمانی، 
متوقف کردن نقشــه تقســیم غرب آســیا و ایجاد خاورمیانه آمریکایی توسط 
تروریســت های نیابتی کاخ سفید بود.»ســید رضا صدرالحسینی« در گفت وگو 
با ایســنا با بیان اینکه یکی از افراد شاخص تاریخ معاصر ایران و منطقه سردار 
شــهید حاج »قاسم ســلیمانی« است، گفت: ایشــان با درایت کامل و آشنایی 
بــا مبانی مکتب اســام و اعتقاد بــه ولایت مطلقه فقیــه ۲ بخش عمده عمر 
خود را در راســتای دفاع از کشــور و تمامیت ارضی آن قــرار داده و اقدامات 
ممتازی را در این زمینه انجام دادند.او افزود: ســردار ســلیمانی در سال های 
اولیه پیروزی انقاب اســامی به عنوان رزمنده ای شجاع، فرماندهی لشکر ۴۱ 
ثــارالله کرمان را بر عهــده گرفتند و در طول یک دهه مســئولیت حفاظت از 
کشــور در منطقه جنوب و شرق کشور و مبارزه با بعثی ها و اشرار مسلح شرق 
کشــور را بر دوش کشــیدن و و مبارزات و تاش های جانانه ای در این زمینه 
انجام دادند.صدرالحســینی با بیان اینکه در مقطعی با توجه به تجربه  ایشــان 
در حفظ امنیت و تمامیت ارضی کشــور، مسئولیتشــان در این زمینه به حوزه 
منطقه گســترش پیدا کرد، ادامه داد: ایشــان در این مرحلــه با بهره گیری از 
رزمندگان مقاومت با گروه تروریســتی داعش در غرب آســیا که مورد حمایت 
نظام ســلطه نیز بود مبارزه کردند.این کارشناس غرب آسیا ادامه داد: در واقع 
یکی از مهمترین اقدامات شــهید سلیمانی در جریان این مبارزه متوقف کردن 
نقشــه تقســیم غرب آســیا و ایجاد خاورمیانه آمریکایی توسط تروریست های 
نیابتی کاخ ســفید بود. او با با اشــاره به جنایت های داعــش در منطقه غرب 
آســیا و دیگر نقاط جهان اظهار کرد: با رشادت های سردار سلیمانی و همکاران 
ایشــان که مستشاران ایرانی در عراق و ســوریه بودند، پرچم حاکمیت داعش 
ســرنگون شد.صدرالحسینی در پاســخ به این ســوال که به نظر او مهمترین 
میراث سردار ســلیمانی چه بوده است، گفت: به نظرم مهم ترین میراث سردار 
ســلیمانی، مکتب ایشان اســت چنانکه وقتی فردی، شاخصه های گوناگون در 
حوزه هــای مختلف پیــدا می کند، از یک فرد خارج می شــود و به یک مکتب 
و مــدل رفتــاری قابل تقلید تبدیل می شــود.او تصریح کرد: بــه نظرم مکتب 
شــهید ســلیمانی، مکتبی حیات بخش برای آزادگان جهان و کسانی هستند 
که عاقمند نیســتند زیر پرچم امپریالیسم و صهیونیسم زندگی کنند و آن ها 

می توانند در ســایه این مکتب به فعالیت خود ادامه دهند.

اعضای کمیسیون امنیت ملی 
مجلس از »پایگاه هوایی دزفول« 

بازدید کردند
ملی  امنیت  کمیســیون  اعضــای 
مجلــس از پایــگاه هوایی وحدتی 
نیروی  زیرمجموعه های  از  دزفول، 
هوایــی ارتش جمهوری اســامی 
گزارش  کردند.بــه  بازدیــد  ایران 
خبرنگار مهر، ابراهیم رضایی اعام 
کرد: اعضــای کمیســیون امنیت 
ملــی و سیاســت خارجی مجلس 
در شهرســتان های دزفول و اهواز 
حضور پیدا کرده و از پایگاه هوایی 
وحدتی دزفول، از زیرمجموعه های 
نیروی هوایی ارتش جمهوری اســامی ایــران بازدید کردند.وی افزود: جلســه 
مشــترکی با فرماندهان این پایــگاه با حضور امیر بیداری، فرمانده ارشــد ارتش 
جمهوری اســامی ایران در استان خوزســتان و فرمانده قرارگاه عملیاتی جنوب 
غرب کشــور برگزار شــد و گزارشــی از فعالیت های ارتش در استان خوزستان و 
مأموریت ها و برنامه ها و رویکردهای این پایگاه ارائه شد.ســخنگوی کمیســیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس شــورای اســامی تصریــح کرد: اعضای 
کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی از ســوابق، ایثار، نقش و برنامه های 
خدمات پایگاه چهارم شــکاری وحدتی دزفول در طول دوران دفاع مقدس و بعد 
از آن و همچنین رشــادت ها و زحمات آنان در تأمین امنیت کشور امنیت هوایی 
کشــور قدردانی کردند.رضایی درباره جزئیات سفر اعضای کمیسیون امنیت ملی 
مجلس به اهواز، گفت: جلســه شورای تأمین استان خوزستان در اهواز برگزار شد 
که در این جلسه اعضای شورای تأمین گزارشی از چالش ها، تهدیدها و فرصت های 
اســتان خوزستان ارائه کردند. عمده مسائل استان خوزستان به ویژه در ارتباط با 
چالش های مرزی و موضوع لایروبی اروند مورد بحث و بررسی قرار گرفت. اعضای 
کمیسیون نیز بر لزوم حل مسائل و مشکات استان خوزستان به ویژه چالش های 
امنیتی آن تاکید کردند.وی خاطرنشــان کرد: جمع بندی جلسه، موضوع لایروبی 
اروند بود و قرار شــد این موضوع در دستورکار کمیسیون امنیت ملی قرار گرفته 
و با حضور دســتگاه های ذیربط از وزارت امور خارجه و سایر بخش ها دنبال شود. 
رضایــی تصریح کرد: موضوع بعدی مربوط به مرز و مشــکات مرزی مانند پایش 
مرز و تجهیز مرزها بود که قرار شد این موضوع هم مورد پیگیری قرار گیرد. مورد 
سوم عوامل مؤثر در ایجاد ناامنی در استان خوزستان بود که قرار شد مورد بررسی 

و رصد قرار گرفته و برای رفع آن تاش بیشتری صورت گیرد.

سردار سلامی: دشمن در حال 
فروپاشی است؛ مقاومت پیروز خواهد 

شد
پاســداران  ســپاه  فرمانده 
انقاب اســامی با اشــاره 
به اینکــه عملیــات روانی 
نشان  صهیونیستی  دشمن 
دهنده پایان کار آن اســت، 
تاکید کــرد کــه مقاومت 
پیروز خواهد شد.به گزارش 
سرلشکر  ســردار  ایســنا، 
پاسدار »حســین سامی« 
پاسداران  فرمانده کل سپاه 
به  گفت:  اســامی  انقاب 
تمام جوانان محور مقاومت 
در عــراق، یمن، لبنان و هر 
جای دیگری اعام می کنم 
دشمن رو به زوال و در حال 
فروپاشی اســت و عملیات 

جنگ روانی که دشمن در پیش گرفته، نشان دهنده پایان کار و نابودی  آن است«.سردار سامی 
که در حاشیه مراسم پنجمین سالگرد شهادت سپهبد حاج »قاسم سلیمانی« در حسینیه امام 
خمینی )ره( با شــبکه عراقی العهد گفت وگو می کرد، خطاب به جوانان محور مقاومت گفت: 
مقاومت پیروز خواهد شد، همانگونه که رهبر معظم انقاب اسامی تاکید کردند و ما با مقاومت 
و ایســتادگی، موفقیت و پیروزی را محقق خواهیم کرد.فرمانده سپاه پاسداران انقاب اسامی 
همچنین تاکید کرد: رژیم صهیونیستی در مقابله با قدرت موشکی عملیات نیروهای انصارالله 
یمن شکســت خورد و این رژیم در مقابله با این نیروها که بخشــی از محور مقاومت هستند، 

درمانده شد و ان شاءالله مقاومت پیروز خواهد شد

عراقچــی: بر مبنای فرمول اعتمادســازی در مقابل رفع تحریم ها، آماده مذاکره هســتیم
عراقچــی: بر مبنای فرمول اعتمادســازی در مقابل رفع تحریم ها، آماده مذاکره هســتیم

وزیر امور خارجه ایران گفت: آمادگی داریم وارد مذاکرات ســازنده شــویم. فرمولی که 
از نظر ما وجود دارد، همان فرمول ســابق برجام اســت یعنی اعتمادسازی درباره برنامه 
هســته ای ایــران در مقابــلِ رفــع تحریم ها.بــه گزارش خبرگــزاری مهر، ســید عباس 
عراقچــی وزیــر امور خارجه جمهوری اســامی ایــران در مصاحبه با یک شــبکه چینی 
دربــاره مســائل مختلــف منطقــه ای و بین المللــی اظهارنظــر کرد.وزیر امــور خارجه 
جمهوری اســامی ایران درباره روابط ایران و چین گفت: ســند همکاری های راهبردی 
۲ کشور در  ۲۵ ســاله ایران و چین، یک چشــم انداز بسیار گســترده از همکاری ها بین 
همــه حوزه ها ارائه می کند.وزیــر خارجه ایــران در مصاحبه ای که با شــبکه تلویزیونی 
سی ســی تی وی چین در جریان ســفر هفته گذشــته خود به پکن داشــت، با بیان اینکه 
یکی از اولویت های سیاســت خارجی دولت چهاردهم در ایــران ادامه ارتباطات قوی با 
کشــورهایی اســت که با آن ها رابطه راهبردی داشــتیم و در زمان و شــرایط سخت در 
کنــار ایران بودند، اظهار کرد: ســفر من بــه چین اولین ســفر دوجانبه من به خارج از 
منطقــه غرب آسیاســت و در همین چهارچوب پکن انتخاب شــد، به دلیــل اهمیتی که  
بــرای روابط با چیــن قائل هســتیم.این دیپلمات عالــی رتبه جمهوری اســامی ایران 
همچنین گفت: یکی از نشــانه های روابط بســیار خوب بین ایران و چین تعامات ســطح 
 ۲ ۲ کشــور در جریان اســت. یکی از مهم ترین آن دیدار رؤسای جمهور  بالایی که بین 
کشــور است که در ماه گذشته در کازان روســیه برگزار شد. دیدار صورت گرفته دیدار 
بســیار مهمی بود و دســتاوردهای بســیاری داشــت. رفت و آمد سیاســی بین ۲ کشور 
جریــان بســیار خوبــی دارد و تبادل هیــأت بین تهــران و پکن در حوزه هــای مختلف 
نان، انتظامی و غیره در جریان اســت.  اقتصــادی، تجاری، ســرمایه گذاری، فرهنگی، جوا
CCTV با بیان اینکه این جمله که »ایران و چین شــرکای  او پاســخ به ســوال مجری 
راهبردی هســتند تعبیر درستی اســت«، ادامه داد: ایران و چین عاوه بر همکاری های 
دوجانبه، در حوزه های مســائل منطقــه و بین الملل نیز مشــورت های نزدیکی با یکدیگر 
دارند و در جریان دیداری که با وزیر خارجه چین در این ســفر داشــتم که حدود چهار 
ســاعت نیــز به طول انجامیــد، در مورد تحولات منطقــه و اینکه چگونه با این مســائل 
برخــورد کنیم و بــا یکدیگر در این زمینــه همکاری کنیم، رایزنی و گفت وگو داشــتیم.

عراقچی درباره موضوع هســته ای نیز گفت: ما برای ازســرگیری مذاکرات بر ســر برنامه 
۵ با حســن نیت  +۱ ۲ ســال با کشــورهای  هســته ای ایــران آمادگی داریم. ما بیش از 
مذاکــره کردیــم و نهایتا موفق شــدیم بــه توافقی برســیم که تمام دنیــا این توافق را 
به عنــوان یک دســتاورد دیپلماســی قبول و تحســین کرد. ما با حســن نیت آن را اجرا 
کردیــم اما این آمریکا بود کــه تصمیم گرفت بدون هیچ دلیــل و توجیهی از آن خارج 
او در ادامــه تاکید کرد: مــا همچنان آمادگی  شــود و شــرایط را به این نقطه برســاند.
داریم وارد مذاکرات ســازنده و بدون تاخیر در خصوص برنامه  هســته ای خود شــویم؛ 

مذاکراتــی که با هدف رســیدن به یک توافق باشــد. فرمولی کــه از نظر ما وجود دارد، 
همان فرمول ســابق برجام اســت یعنی اعتمادســازی درباره برنامه هســته ای ایران در 
مقابــلِ رفع تحریم ها. ما بــر همین مبنا آمادگی مذاکــره را داریم.وزیر خارجه ایران با 
اشــاره به گفت وگوهای ایران و سه کشــور اروپایی عضو برجام شــامل انگلیس، فرانسه 
و آلمــان در ژنو گفت: یک دور مذاکره با کشــورهای اروپایی صورت گرفته اســت. دور 
۲ هفته آینده با ســه کشــور اروپایی  دوم ایــن مذاکرات تعیین شــده و ظرف کمتر از 
انجــام خواهــد. در مورد آمریکا طبیعی اســت که دولت جدید باید سیاســت خودش را 
۲ عضو موثر  تدویــن کند و مــا بر اســاس آن تصمیم خواهیم گرفــت. چین و روســیه 
مذاکرات در گذشــته بودنــد و از نظر جمهوری اســامی ایران همچنــان باید به نقش 
ســازنده خود در ایــن مذاکرات ادامه دهند. این خواســته و اراده ماســت. عراقچی در 
ادامه گفت: از ســال ۲۰۱۵ تاکنون ۱۰ سال گذشــته و تحولات بسیاری رخ داده است. 
خــروج آمریکا از برجام یک اشــتباه بســیار بــزرگ راهبردی برای این کشــور بود و با 
لبتــه تحریم های آمریکا هم گســترش یافت، در منطقه غرب  واکنش ایران مواجه شــد. ا
او با بیــان اینکه  آســیا بحــران داریم ولی راه دیپلماســی هیچ وقت بســته نمی شــود.
»به عنــوان یک دیپلمات اعتقاد دارم در ســخت ترین شــرایط هم می توان به راه حل های 
دیپلماتیــک رســید«، گفت: این بســتگی به ایــن دارد که چقدر اراده سیاســی وجود 
بتکار برخوردار باشــند تا بتوانند  داشــته باشــد و چقدر دیپلمات ها از قدرت خاقیت و ا
راه های جدید پیدا کنند و به فرمول های جدیدی برای توافق برســد. اگر اراده سیاســی 
در طرف هــای مقابــل وجود داشــته باشــد، پیدا کردن یک راه حل مشــکل اســت اما 
غیرممکن نیســت. وزیر امور خارجه جمهوری اســامی ایران در بخش دیگر صحبت های 
خود در پاســخ به ســوالی اظهار کرد: به نظر من آینده مقاومت همچنان روشــن اســت 
و حزب الله لبنان در حال بازســازی مرتب خود اســت. او با بیان اینکه »حزب الله لبنان 
بار اول نبود که رهبر خود را از دســت داد و هر بار که این اتفاق افتاده است، حزب الله 
قــوی تــر و محکم تر به عرصه لبنان بازگشــته اســت«، گفت: حــزب الله لبنان به عنوان 
یــک نیروی سیاســی نیز در عرصــه لبنان حضور دارد و دارای پایــگاه اجتماعی بزرگی 
اســت، حزب الله حضور سیاســی قــوی در لبنــان دارد و به این حضــور ادامه می دهد.

عراقچــی همچنین در پاســخ به این ســوال که نــوع تعامل ایران با ســوریه با توجه به 
نتقالی  وضعیــت جدیــد چگونه اســت، اظهــار کرد: مــا منتظر هســتیم کــه دولــت ا
سیاســت های خود را در خصوص منطقه و ســایر کشــورها اعام کند و اســتقرار کافی 
پیــدا کند. ما بر اســاس تغییرات ظاهری، حرف ها و شــعارها تصمیــم نمی گیریم، ما بر 
اینکه ما چگونه  ایران خاطرنشــان کــرد:  اســاس رفتارها تصمیم می گیریم.وزیر خارجه 
بــا ســوریه تعامل خواهیم کرد، بســتگی به رفتــار طرف مقابل در ســوریه دارد؛ ایران 
حســن نیت کامل دارد و خواهان آرامش در سوریه اســت. ما خواهان این هستیم که به 
ثبات در ســوریه کمک کنیم و امنیت تمام اقوام در ســوریه تضمین شــود.این دیپلمات 
عالــی رتبــه جمهوری اســامی ایران بــا بیان اینکــه »همه کشــورهای منطقــه باید 

همکاری و کمک کنند که یک دولت فراگیر متشــکل از همه اقوام و گروه ها در ســوریه 
ایجاد شــود و تمامیت ارضی و وحدت ســرزمینی ســوریه حفظ شــود«، گفت: ســوریه 
نبایــد بــه محــل و پناهگاهــی بــرای تروریســت ها تبدیل شــود و به تهدیــدی برای 
همســایگان و منطقــه تبدیل شــود و و این ها همه اصولی اســت کــه در منطقه همه بر 
آن اتفــاق نظــر دارند. عراقچی با تاکیــد بر اینکه نباید در امور ســوریه دخالت خارجی 
صــورت بگیرد، افــزود: تصمیم نهایی را مردم ســوریه می گیرند چرا کــه آن ها حاکمان 
اصلی ســوریه هســتند و ما فقط باید کمک کنیم که آن ها تصمیمات درســت را بگیرند 
و ما شــاهد ســوریه ای باشــیم که در صلح و آرامــش در کنار همســایگان خود زندگی 
او در بخش دیگــر صحبت های خود در مورد تحولات ســوریه گفت: ما از چند  می کنــد.
ماه قبل اطاع داشــتیم کــه گروه های معارض و مخالف ســوریه در حال ســازماندهی 
خــود برای انجــام عملیات نظامی هســتند و این اطاعات از طرف ما به دولت ســوریه 
منتقل شــد. ما اطاع داریم که دولت روســیه نیز اطاعات مشــابهی را به آقای بشــار 
اســد داده بود. ما اطاع داشــتیم که چنین حرکتی انجام می شــود ولی اینکه تحولات 
به این ســرعت رخ دهد و ارتش ســوریه نتواند هیچ گونه مقاومت انجام دهد، امری بود 
کــه هیچ کــس پیش بینی نکرده بود، حتی خود آقای بشــار اســد نیــز چنین تصوری از 
ارتش ســوریه نداشــت.وزیر امور خارجه جمهوری اســامی ایران همچنین در پاسخ به 
ســوالی در ارتباط با موضوع غزه و حماس نیز گفت: رژیم اســرائیل در جریان حمله به 
غزه به هدف اصلی خود نرســیده اســت، اســرائیل با هدف نابودی حماس وارد غزه شد 
ولــی امروز با همان حماس مجبور اســت برای آتش بس مذاکــره کند.عراقچی افزود: ما 
بارهــا گفته ایم که هر آتش بســی کــه حماس و فلســطینی ها خودشــان بپذیرند، مورد 
حمایــت جمهوری اســامی ایــران خواهد بود و اختیــار پذیرش با حماس و فلســطین 
او در بخشــی  خواهد بود و آن ها هر آتش بســی را بپذیرند، ما از آن ها حمایت می کنیم.
دیگر از صحبت های خود، از نوع رفتار کشــورهای غربــی در ارتباط با جنایت های رژیم 
نتقاد کرد و گفت: علی رغم اینکه شــورای امنیت ســازمان ملل به  صهیونیســتی در غزه ا
خاطر فشــارهای آمریکا، نتوانســت اقدامی برای توقف ایــن جنایت ها انجام دهد، جامعه 
جهانــی مســئولیت اخاقــی دارد که بــرای جلوگیری از ادامــه جنایت های اســرائیل 
اقداماتــی را انجــام دهد و به آمریکا، کشــورهای اروپایی و خود ایــن رژیم برای توقف 
ایــن جنایت ها فشــار آورد.وزیر خارجه جمهوری اســامی ایران همچنین در پاســخ به 
ســوال دیگری در مــورد برخــی از تهدیدهای مجدد رژیــم صهیونیســتی در ارتباط با 
حملــه بــه ایران اظهار کرد: ما به صورت کامــل آمادگی مقابله بــا تهدیدات مجدد این 
رژیــم را داریم و در ایــن زمینه کامــاً آمادگی داریم. مــن امیدوارم که یــک چنین 
دیوانگــی توســط صهیونیســت ها انجام نشــود، چرا کــه نتیجه آن یک جنــگ فراگیر 
لبته ما به دیپلماســی ادامه می دهیم، با کشــورهای  خواهــد بود.عراقچــی تصریح کرد: ا
منطقــه و دوســتان خود مثل چین مرتــب در تماس و رایزنی هســتیم و تصور می کنیم 
نهایتــاً عقانیــت غلبــه می کند و اجــازه تهاجماتی کــه می تواند تبعات ســنگینی برای 
 CCTV او در ادامه گفتگوی خود با شــبکه  منطقه به همراه داشــته باشــد، نخواهد داد.
چین در جریان ســفر هفته گذشــته خود به پکن که امــروز جمعه چهاردهم دی ماه از 
این شــبکه پخش شد، در پاسخ به ســوالی در مورد روابط ایران و عربستان که بیش از 
۲ ســال پیش با وســاطت چین ازســر گرفته شــد، گفت: روابط ایران و عربستان مسیر 
۲ طــرف از برقراری مجدد روابط راضی هســتند و  بســیار خوبی را طــی می کند و هر 
لبته ظرفیت های زیادی در روابط دو کشــور وجود  منافعــی را در ایــن روابط می بینند. ا
۲ کشــور تدریجی و آهسته ولی  دارد که هنوز اســتفاده نشــده و به نظرم مسیر روابط 
پیوســته اســت.وزیر خارجــه ایران از تاش چیــن در این ارتباط تشــکر کرد و افزود: 
تاش همراه با حســن نیت چین اثرات خوبی را به همراه داشــته است. عراقچی با تاکید 
بر اینکه »ما نســبت به چیــن اعتماد داریم و در آن حســن نیت می بینیم«، اظهار کرد: 
بــط اقتصادی خوبی با کشــورهای مختلف منطقه دارد، کشــوری مورد احترام  چین روا
اســت و این یک ســرمایه برای چین اســت که از آن می تواند برای نقش آفرینی بیشتر 
سیاســی جهت حل اختافات احتمالی در بین کشــورهای منطقه اســتفاده کند و ایران 
از ایــن نقش اســتقبال می کنــد و آمادگی دارد که همــکاری کند.وزیــر خارجه ایران 
بزار  همچنین در پاســخ به ســوالی در ارتباط بــا موضوع تحریم نیز گفــت: تحریم یک ا
غیر انســانی، زورگویی و قلدر مآبانه اســت که کشــورهای غربی بــه ویژه آمریکا از آن 
۴۰ ســال اســت علیه ایران اســتفاده شــده ولی  بزار بیش از  اســتفاده می کنند. این ا
لبته هزینه های زیادی را به ما تحمیل کرده ولی  ناکارآمدی خود را نشــان داده اســت، ا
مــا را مجبور کرده اســت که بــه توانمندی های داخلی خــود برگردیم و روی پای خود 
بایســتیم؛ بســیاری از پیشــرفت ها در ایــران از جمله در حوزه های دفاعی و هســته ای 
علی رغــم تحریم ها رخ داده اســت. عراقچی تاکید کرد: تحریم ، فشــارها و ســختی های 
خــود را دارد ولی قادر نبوده و نخواهد بود که ملت ایران را وادار به تســلیم و دســت 
برداشــتن از آرمان های خــود کند. او همچنین با اشــاره به اهمیــت عضویت ایران در 
بریکس و ســازمان همکاری شــانگهای تصریح کرد: قرار اســت اجاس سران شانگهای 
در چین برگزار شــود و آقای پزشــکیان قصد حضور در آن را دارند. ما ایده های خوبی 
داریم و می توانیم به شــانگهای در پیشــبرد اهداف خود کمــک کنیم.عراقچی همچنین 
در پاســخ به ســوال پایانی مجری این شــبکه تلویزیونی مبنی بــر اینکه آرزویش برای 
ســال ۲۰۲۵ میادی چیســت، ضمن تبریک فرا رســیدن ســال نو میادی و ســال نو 
چینــی گفت: امیدوارم که دنیا بدون جنگ، جنایت و تجاوز باشــد، بر اســاس عدالت و 
انصاف باشــد، قانــون حاکمیت پیدا کند و با  کســانی که قوانین را زیر پا گذاشــته اند، 
برخورد شــود و در نهایت امیدوارم که در ســال ۲۰۲۵ عقانیت بر جهان حاکم شــود.

رئیس مجلس ملی تاجیکســتان از سفر قریب الوقوع رئیس جمهور ایران به تاجیکستان 
خبر داد.به گزارش ایســنا، »رستم  امام علی« رئیس مجلس ملی تاجیکستان و شهردار 
دوشنبه با انتشــار پیامی در شــبکه های اجتماعی اعام کرد که »مسعود پزشکیان« 
رئیس جمهور ایران قرار اســت ســفری کاری به تاجیکستان داشــته باشد.خبرگزاری 
ترند با انتشــار این مطلب گزارش داد: امام علی گفت که این ســفر شامل دیدارهایی 
میان روســای جمهور دو کشــور و دیگر مذاکرات مهم خواهد بود.»امام علی رحمان« 
رئیس جمهور تاجیکســتان نیز در ۳۰ ژانویه ۲۰۲۴ سفری کاری به تهران داشت.عاوه 
بر این، ایران و تاجیکستان از ۱۰ اوت سال گذشته، قرارداد لغو روادید را برای دارندگان 

گذرنامه های عادی اجرایی کردند.
این اولین سفر رسمی پزشکیان به تاجیکستان خواهد بود.عاوه بر این، یک منبع آگاه 
در وازرت امور خارجه تاجیکســتان به خبرگزاری نووســتی خبر داد که رئیس جمهور 

ایران در ماه ژانویه عازم تاجیکستان خواهد شد.به گفته او، در این سفر، دیدار پزشکیان 
با همتای تاجیکســتانی او، مذاکرات در ســطح عالی و ســایر رویدادهای رسمی نیز 

برنامه ریزی شده است.

رزمایش پیامبر اعظم ۱۹ نیروی زمینی 
سپاه آغاز شد

رزمایش اقتدار امنیتی پیامبر اعظم ۱۹ نیروی زمینی سپاه با انتقال تیپ نیرو مخصوص 
میرزا کوچک خان از فرودگاه رشــت به فرودگاه کرمانشاه آغاز شد.به گزارش ایسنا،در 
این رزمایش که با حضور رســته ها و واحدهای تخصصی نیروی زمینی سپاه در منطقه 
غرب کشــور اجرا خواهد شد، ســناریوهای عملیات واکنش سریع نیز اجرا می شود که 
انتقال ســریع نیرو و تجهیزات به منطقــه رزمایش یکی از بخش های این نوع عملیات 
اســت. مرحله اول این بخش از رزمایش توســط تیپ میرزا کوچک خان نیروی زمینی 

سپاه پاسداران اجرا شد.

فرمانده نیروی هوایی ارتش گفت: فرهنگ جبهه مقاومت همان تفکر و راه سالار شهیدان است که هر روز قوی تر می شود و شهید سلیمانی 
نقش بی بدیلی در توانمندی جبهه مقاومت ایفا کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، امیر سرتیپ خلبان حمید واحدی، فرمانده نیروی هوایی 
ارتش، با تأکید بر نقش مؤثر شهید حاج قاسم سلیمانی در جبهه مقاومت، اظهار داشت: شهید سلیمانی سالار مقاومت دنیا بود و نقش 
بی بدیلی در توانمندی جبهه مقاومت ایفا کرد.وی افزود: به طور یقین در آینده نزدیک، جمع کثیری از جوانان و تربیت شــدگان مکتب 
حاج قاسم، راه مقاومت را قدرتمندتر ادامه می دهند.فرمانده نیروی هوایی ارتش درباره توان رزمندگان مقاومت، عنوان کرد: فرهنگ جبهه 
مقاومت همان تفکر و راه فرهنگ سالار شهیدان است و مقاومت هر روز قوی تر می شود.وی در پایان خاطرنشان کرد: هرچقدر که خبیثان 

عالم بخواهند بمب روی مردم مظلوم فلسطین بریزند، یقین داشته باشید از هر بمب هزاران نهال مقاومت رویش می کند

رئیس مجلس شورای اسامی گفت: یک لحظه بعد از »حاج قاسم« بدون دلتنگی و حسرت و غم 
نگذشــته است و این داغ تا ابد سرد شدنی نیست.به گزارش خبرگزاری مهر، محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس شورای اسامی با انتشار مطلبی در صفحه شخصی خود در شبکه اجتماعی ایکس 
با اشاره به پنجمین سالگرد شهادت سردار سلیمانی، نوشت: ای بزرگترین داغ بر دل و جان نشسته 
و ای دردی که برایش هیچ مداوا و چاره ای نیست. روزهای بعد از تو یک لحظه هم بدون دلتنگی و 
حسرت و غم نگذشته است.وی در ادامه این مطلب آورده است: این داغ تا ابد سرد شدنی نیست. 
به قول خودت کاش خدا بخواهد و به همان قافلهٔ عزیزی که عاقبت به آن پیوستی، متصل شویم.

امیر واحدی: حاج قاسم نقش بی بدیلی در توانمندی 
جبهه مقاومت ایفا کرد

قالیباف: داغ »حاج قاسم« تا ابد 
سردشدنی نیست

به دوشــنبه سفر می کند تاجیکســتان: پزشکیان  رئیس مجلس ملی 
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گزیده خبرگزیده خبر پایان نرخ دستوری ارز، تعیین نرخ ارز با پارامترهای اقتصادی

دخالــت دولت در اقتصاد و قیمت گذاری دســتوری همواره بــه عنوان یکی از 
نقدهای جدی به سیاســت گذاری اقتصادی دولت در بخش های مختلف مطرح 
بوده که بازار ارز و نرخ ارز نیز از این قاعده مســتثنی نیســت و همواره بحث 
ســرکوب نرخ ارز، غیر شــفاف بودن نحوه تعیین نرخ ارز مورد توجه منتقدان 
بــوده و آثاری چون توزیع رانت و ضربه بــه تولیدات صادرات محور را از نتایج 
این سیاســت ها عنوان می کردند که در این راستا در جدیدترین سیاست ارزی 
بازار ارز تجاری راه اندازی شــده تا نرخ ارز با پارامترهای اقتصادی تعیین شود.

به گزارش ایســنا، سیاست گذار ارزی در جدیدترین سیاست ارزی اقدام به راه 
انــدازی بازار ارز تجاری کرده و این بازار از ۲۶ آذرماه وارد فاز عملیاتی شــده 
اســت و پس از طی کردن فرآیندی تقریبا دو ساله با ایجاد زیرساخت های فنی 
و تکنیکی لازم برای مبادله ارز، شــرایطی را فراهم کرد که در یک بازار توافقی 
خریدار و فروشــنده بر ســر کالای مورد نظر که همان »ارز« اســت، چانه زنی 
کنند، در یک نقطه به توافق برســند و معامله انجام دهند.در این بازار از تاریخ 
۲۶ آذر ماه با اجرایی شدن کامل سامانه معاملات بازار ارز تجاری مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران به عنوان یک بازار شــفاف، منســجم و ســازمان یافته، تمام 
معامــلات توافقی بیــن واردکنندگان و صادرکنندگانی کــه پیش از این تحت 
عنــوان روش واگذاری ارز حاصل از صادرات بــه غیر صورت می گرفت، در این 
بازار انجام خواهد می شــود. قیمت ارزهای مورد معامله در این بازار بر اساس 
عرضه و تقاضا و مبتنی بر مدل جورســازی قیمت های پیشــنهادی در عرضه و 

تقاضا کشــف خواهد می شــود و بدین ترتیب، تمامی خریداران و فروشندگان 
به ســهولت تعداد زیادی خریدار و فروشنده می یابند و خرید و فروش با روش 
کشــف قیمت منصفانه ارز انجام خواهد شــد.هدف اصلی از راه اندازی بازار ارز 
تجاری تســهیل گری در عرضه و تقاضای عرض اســت کــه ماحصل این روند 
زمینه برای تشــویق صــادر کنندگان به صادرات بیشــتر، افزایش عرضه ارز و 
رونــق تولید و صادرات و در نهایت حفظ و توســعه اشــتغال خواهد بود.تعیین 
نــرخ ارز با پارامترهای اقتصادی بــا راه اندازی بازار ارز توافقی یکی از ابهامات 
بــازار ارز ایران یعنی معیار نحوه تعیین نرخ ارز  شــفاف می شــود. به عبارتی 
نرخ ارز براســاس مکانیزم عرضه و تقاضا در سامانه معاملاتی شفاف بین عرضه 
کننــدگان و متقاضیان شــکل می گیــرد و طبیعتا در چنین بازاری نوســانات 
قیمت نیز بر اســاس میــزان عرضه و تقاضا خواهد بود. امــا از آنجاکه نرخ ارز 
تاثیر مســتقیمی بر قیمت کالاهای مصرفی دارد و مســتقیما با معیشــت مردم 
مرتبط می شــود سیاســتگذار با نظارت و دخالت در نحوه عرضه و تقاضا و نه 
بــر قیمت ارز بازار ارز را در یک کانال مشــخص هدایت می کند. این وضعیت 
به سیاســتگذار امکان می دهد که بدون دخالت مستقیم و نرخ گذاری با توجه 
به سیاســت های کلی اقتصادی نسبت به مدیرتی بازار ارز با کمترین آثار سوء 
مبــادرت کند. بازار ارز توافقی و حذف رانت  قیمت گذاری دســتوری نرخ ارز 
باعث می شــد که تقاضــای کاذب برای دریافت منابــع ارزان قیمت به وجود 
آید. این در حالی اســت که هدف سیاســتگذار تامین نیازهای اساسی مردم با 

کمترین قیمت بوده اســت ولــی در بلندمدت با دور شــدن از هدف اصلی به 
محلی برای توزیع رانت تبدیل می شــد. از این رو از بین بردن رانت های ارزی 
ناشــی از چندنرخی بودن ارز و فعالیت این بازار مبتنی بر واقعیت ها و مکانیزم 
های واقعی اقتصاد اســت می تواند به این وضعیت پایان دهد.   در این راســتا 
سیاســت گذار اقتصادی برای جلوگیری از افزایش قیمــت ها به ویژه کالاهای 
اساســی و اثار این سیاست ارزی بر وضعیت معیشتی مردم ارز کالاهای اساسی 
از طریــق ارز ترجیحی را همچنــان بدون تغییر ادامه خواهد داد و سیاســت 
دولــت در این زمینه بدون تغییر اجرا می شــود. بــازار ارز تجاری اولین بازار 
ارز رســمی ایران تا پیش از این، به دلیل محدودیت های ناشــی از تحریم های 
بانکــی و غیربانکی بر نظام اقتصادی کشــور، بازار به مفهوم اصلی آن در حوزه 
ارز وجود نداشــت و در سال های اخیر فروش ارز صادرکنندگان در سامانه نیما 
و بر اســاس نرخ های اعلامی بانک مرکزی انجام می شد اما این شیوه منتقدان 
خود را هم در مجموعه بخش خصوصی و هم دولت و مجلس داشــت.همه این 
نقدها بانک مرکزی را بر آن داشــت که نظام ارزی کشــور را به سمتی هدایت 
کند که نرخ ها به صورت توافقی شــکل بگیرد که حاصل آن تشــکیل بازار ارز 
توافقی یا بازار ارز تجاری اســت. با توافقی شــدن بازار ارز قرار نیست این بازار 
رها شود و خریدار و فروشــنده بر سر هر نرخی که خواستند توافق کنند، بلکه 
نوســان ها در حد معمول و منطقی خواهد بود. حتی ممکن است بانک مرکزی 
بــه عنوان بزرگترین دارنــده ارز که همان ارز حاصل از فروش نفت از ســوی 
دولت اســت، گاهی در مقام خریدار در بازار حضور یابد و گاهی هم فروشــنده 
باشــد؛ چنانچه نظیر این رفتار را در ماه های گذشته در بازار حراج سکه شاهد 
بودیــم. البته ذکر این نکته که این ســاز و کار جدید به آســانی نیســت، زیرا 
ارزها در کشــورهای مختلف و به اشــکال مختلف اعم از دلار، یورو، یوان و ... 
بــوده و هزینه تبدیل ارزها و جابجایی آنها نیز متفاوت اســت؛ بنابراین بازار به 
نحوی طراحی شــده که با در نظر گرفتن همه این عوامل موثر در نرخگذاری، 
جورســازی )مچینگ( شــکل بگیرد و خریدار و فروشــنده بــه یکدیگر متصل 
شــوند.با این تعاریف باید گفــت که بازار ارز تجاری نخســتین بازار ارز حواله 
در کشــور خواهد بود که بــه روش حراج ارز مورد نیاز خریــداران را تامین 
می کند؛ البته در گذشــته بازار متشــکل ارزی هم وجود داشــت که فقط در 
حوزه اســکناس ارز فعالیت می کرد.مزایای بازار تجــاری برای اقتصاد ایران 
مهمتریــن مزیت ایجاد بازار ارز تجاری را می توان در شــفاف ســازی بازار، 
حــذف رانــت ارزی و ایجاد بازار حــراج به جای نرخ گذاری های دســتوری 
عنوان کرد و دیگر برخی نمی توانند با کوتاژ فروشــی و خالی فروشی معامله 
صوری شــکل دهند؛ همان چیزی که در پرونده فساد چای دبش ظهور کرد. 
مزیت دوم این بازار این اســت که امکان تسویه ریالی و ارزی را از طریق دو 
بانــک و به صورت همزمان انجام می دهــد و کاهش هزینه را به دنبال دارد. 
مزیت ســوم که باید با عمق بخشــیدن به بازار به آن دســت یافت، غلبه نرخ 
ها در بازار ارز تجاری بر بازار غیررســمی ارز اســت؛ چنانچه گفته شــد بازار 
غیررســمی ســالانه حداکثر ســه میلیارد دلار عمق دارد و اغلب برای تامین 
ارز مورد نیاز کالای قاچاق یا خروج ســرمایه مورد استفاده قرار می گیرد؛ در 
حالی که ارز تجاری و حواله ای حدود ۶۵ میلیارد دلار در ســال گســتردگی 
دارد.اگر بازار ارز تجاری به اهداف خود دســت یابــد، می توان گفت که پازل 
طراحی شــده برای اصلاح نظام ارزی کشور که از اسفند ۱۴۰۱ با راه اندازی 
مرکــز مبادلــه ارز و طلای ایران کلید خورده بود، پس از حدود دو ســال به 

اهداف اصلی خود دســت یافته است.

ضرورت توسعه زیرساخت های ارتباطی 
برای عشایر

وزیر ارتباطات تأکید کرد حوزه ارتباطات ثابت نیاز به توجه ویژه تری دارد چون در قیاس با متوسط 
کشوری هم پایین تر است و زمانی می توان از پوشش مطلوب شبکه ارتباطی صحبت کرد که مشترک 
احساس رضایت کند بنابراین تا وقتی مشترک به شبکه فیبرنوری متصل نشود، کاری انجام نشده و 
چرخ اقتصاد بخش به حرکت درنمی آید.به گزارش ایسنا، سیدستار هاشمی- وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات-، در دومین سفر استانی خود در راس هیاتی به استان کهگیلویه و بویراحمد سفر کرد و در 
روز نخســت سفر خود به استان کهگیلویه و بویراحمد، مدرسه شبانه روزی دخترانه عشایری یاسوج 
رفت.    وزیر ارتباطات در بازدید از مدرسه شبانه روزی دخترانه عشایری یاسوج تاکید کرد که آموزش 
و پرورش مهمترین رکن توسعه است و تلاش می کنند کسی به دلیل عدم دسترسی به زیرساخت ها 
از آموزش محروم نشود.    هاشمی در ادامه و پس از شنیدن مشکلات دانش آموزان به ویژه در حوزه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات تاکید کرد باید به سرعت این آموزشگاه به فیبر نوری رایگان متصل شود 
تا دانش آموزان به اینترنت پرسرعت و باکیفیت دسترسی پیدا کنند. اپراتورهای ارتباطی هم کمک 
می کنند تا بســتر آموزشی مناسب برای ورود دانش آموزان به بازار و ارایه تولیدات و صنایع دستی 

شان بر بستر فضای مجازی فراهم شود.  
رفع فیلترینگ همه پلتفرم ها در دســتور کار قرار داردوی در حاشیه سفر خود در جمع خبرنگاران 
با اشــاره به برنامه های این وزارتخانه درباره رفع فیلترینگ دیگر پلتفرم ها، توضیح داد: در طرحی با 
محوریــت مرکز ملی فضای مجازی و با نگاه فعالانه ای که از ابتــدا قول داده بودیم، این موضوع در 
وزارت ارتباطات و فناوری پیگیری شده است. در این طرح، کارگروهی پیش بینی شده است تا ادامه 
مســیر را دنبال کند.هاشمی با اشاره به همدلی حداکثری سران قوا، اظهار کرد: ظرفیت های خوبی 
در این طرح داریم که قابل تقدیر است. امیدوارم این مسیر با قوت و نگاهی که آقای رئیس جمهور و 
سران قوا و عزیزان ما در شورای عالی ملی فضای مجازی مطرح کردند، ادامه یابد. وزارت ارتباطات 
به دنبال پیگیری مستمر این موضوع است و امیدوار است که به زودی شاهد پیشرفت های ملموس 
در این زمینه باشیم.هر گاه با فناوری برخورد شتاب زده داشته ایم نتیجه منفی گرفته ایم سید ستار 
هاشــمی در دیدار با آیت الله سید نصیر حسینی- نماینده ولی فقیه در کهگیلویه و بویراحمد و امام 
جمعه یاسوج- تأکید کرد که هر گاه با فناوری برخورد شتاب زده داشته ایم، نتیجه منفی گرفته ایم 
در حالی که رویکرد ما نسبت به فناوری باید همانند رویکرد شهید آوینی با موضوع فیلم و هنر باشد 
و با استفاده از آن ارزش آفرینی کنیم.  وی معتقد است برخی فضای مجازی را صرفا دارای بعد فنی 
می دانند در حالی که این نگاه اشتباه است و باید دستگاه های مختلف در کشور در زمینه تولید محتوا 
بر بســتر مجازی مســئولیت پذیرفته و نقش بازی کنند.    نباید تمرکز بر تولید داخل مانع از ارایه 
خدمت شودسپس او با فعالان حوزه فاوا و شرکت های دانش بنیان استان کهگیلویه و بویراحمد دیدار 
و تصریح کرد مصمم به حمایت از تولید داخل هستند، اما نباید تمرکز بر تولید داخل مانع از ارایه 
خدمت شــود.     وی با تاکید بر اینکه توسعه زیرساخت ها در مناطق محروم و کمتر برخوردار و با 
ضعف تکنولوژی های جدید اولویت نخست وزارت ارتباطات است، گفت: در چهار ماه گذشته تاکنون 
۱۲۰۰ میلیارد ریال برای تقویت زیرساخت های ارتباطی در کهگیلویه و بویراحمد پرداخت شده است 
و حمایت از متخصصان داخلی نباید مانع ارایه خدمت باشد.معیار خدمت رسانی دولت چهاردهم در 
پروژه فیبر نوری »اتصال« اســت سید ستار هاشمی در دومین روز سفر خود به استان کهگیلویه و 
بویراحمد راهی شهر دهدشت تا پروژه های ارتباطی این شهر را افتتاح کند و در آیین افتتاح پروژه 
فیبر نوری شهرهای دهدشت و چرام تاکید کرد: حوزه ارتباطات ثابت نیاز به توجه ویژه تری دارد زیرا 
در قیاس با متوسط کشوری هم پایین تر است. زمانی می توانیم از »پوشش« مطلوب شبکه ارتباطی 
صحبت کنیم که مشــترک احساس رضایت کند.  به گفته وی تا زمانی که مشترک به شبکه فیبر 
نوری »متصل« نشود، کاری انجام نشده و چرخ اقتصاد بخش به حرکت در نمی آید. از نظر ارتباطی 
در حوزه شبکه ثابت و ارتباط جاده ای در استان وضعیت مطلوبی نداریم و این موضوع کاملا ملموس 
است.  در پایان وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از مردم استان بابت ناکافی و نامطلوب بودن کیفیت 
ارتباطات عذرخواهی کرد.  وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات و هیات همراه پیش از حضور در شهر 
دهدشــت، توقفی در روستای صدرالله داشت و ســایت ارتباطی این روستا را افتتاح کرد. با افتتاح 
این ســایت سه روســتای فاقد ارتباط صدرالله، حاجی موری و ده ابراهیم به شبکه ارتباطی متصل 
شدند. همچنین ۷ روستای دیگر منطقه که آنتن دهی ضعیفی داشتند تحت پوشش شبکه ارتباطی 
پرسرعت و پایدار قرار گرفتند.     نه محدودیت مطلق و نه آزادی مطلق شامگاه چهارشنبه ۱۲ دی ماه 
۱۴۰۳، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- با آیت الله ســید شرف الدین ملک حسینی، نماینده مردم 
استان کهگیلویه و بویراحمد در مجلس خبرگان رهبری، دیدار و گفت وگو کرد.  آیت الله ملک حسینی 
در این دیدار تصریح کرد: چه کســانی از این اتفاق ســود نمی بردند و باعث شد که راه بسته شود و 
افرادی کام جویی های خود را ادامه دادند. نه محدودیت مطلق و نه آزادی مطلق. نوعی از محدودیت 
هوشــمندانه و نسبی.  هر چقدر به عقب نگاه می کنم می بینم هر چیزی را که بستیم، قهر زمان بر 
آن باز شد، روزی حکم کردیم که رادیو حرام است، و بعد باز شد، بعد از انقلاب گفتند دستگاه های 
ماهواره ممنوع اســت، و بعد باز شــد. آن اتفاقی که ما می خواستیم نیفتاد، جهان تغییر می کند، از 
همین ارتباطات برای تربیت انســان های فعال می توان استفاده کرد.وی تأکید کرد: منطقه نیازمند 
بســترهای رشد در عرصه ارتباطات اســت، امروز به مرور تلفن ثابت با جامعه خداحافظی می کند، 
باید تلفن های همراه توسعه بیشتری پیدا کند، به گونه ای که حوادث طبیعی اختلالی در ارتباطات 
ایجاد نکند، این عزم شــما و دوستانتان را می طلبد و قطعاً استاندار نیز تمام موقعیت های مورد نیاز 
را آماده کرده اند، خواهشــم این است که به تمام نیازهای استان پاسخ مثبت بدهید.ضرورت توسعه 
زیرساخت ها به منظور دسترسی عشایر به ارتباطات پایداروزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در ادامه 
ســفر در جمع عشایر منطقه سعادت آباد گچساران حاضر شد و به ارائه سخن پرداخت و با تاکید بر 
ضرورت توســعه زیرساخت ها به منظور ایجاد دسترسی عشایر به ارتباطات پایدار و پرسرعت گفت: 
فراهم کردن زیرساخت های ارتباطی کمک می کند محصولاتی که عشایر تولید می کنند بدون واسطه 
به بازار عرضه شود.   ایجاد چنین بستری دو وجه دارد؛ یک وجه آن ایجاد فروشگاه برخط برای 
ارایه محصولات و وجه دیگر آن تولید و معرفی محصولات در این بســتر است.    وی تاکید کرد: 
محصــولات عشــایری ارزش ارایه در بازارهای جهانی را دارد و مــورد توجه قرار می گیرد اما در 
حال حاضر واســطه ها از این فرصت اســتفاده  می کنند.   قول می دهم نماینده عشایر در هیات 
دولت باشــم و خواســته های آن ها را پیگیری کنم.   ارتباطات؛ بستر ساز اقتصاد دیجیتال است 
در نهایت  وی در پایان روز دوم ســفر استانی در جلسه شــورای اداری این استان با بیان اینکه 
در دولت چهاردهم تمرکز بر برنامه هفتم پیشــرفت به عنوان میثاق ملی مد نظر قرار دارد تاکید 
کرد: نقش ارتباطات و فناوری اطلاعات در سند حیاتی و سرنوشت ساز برنامه هفتم پیشرفت غیر 
قابل انکار است و تمامی برنامه ها به صورت مستقیم یا غیر مستقیم به حوزه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات گره خورده اســت. زیســت در هیچ حوزه ای بدون ارتباطات میسر نیست و صحبت از 
کسب وکار، بومگردی، گردشــگری و... بدون ایجاد زیرساخت های ارتباطی معنا ندارد.هاشمی با 
اشاره به موضوعات مطرح شده در دیدار رو در رو با مردم در یاسوج گفت: اغلب گلایه داشتند 
که با قطع برق، ارتباطات نیز قطع می شــود و به کسب وکارها و حتی حوزه بهداشت و درمان 
نیز آسیب وارد می شود. وی ادامه داد: موضوع دومی که در دیدار رو در رو مطرح شد اشتغال 
اســت و اقتصاد و اشــتغال لازم و ملزوم هم هستند؛ به همین دلیل در برنامه هفتم پیشرفت 
سهم اقتصاد دیجیتال از تولید ناخالص ملی )GDP( معادل ۱۰ درصد تعیین شده است. وزیر 
ارتباطات یادآوری کرد: اقتصاد دیجیتال باید مبتنی بر اقتصاد دانش بنیان و دانایی محور باشد. 
به منظور کمک به جوانان مســتعد استان برای پیشگیری از آزمون و خطا در تولید محصول، 
به همکارانم ماموریت داده ام که بهترین های کشور را برای آموزش و ارتقای شرکت های فناور 
و دانش بنیان استانی در  سطح ملی را به کهگیلویه و بویراحمد بیاورند که این همان ترجمان 

اقتصاد دیجیتال و تکلیف برنامه هفتم پیشرفت است.

آخرین وضعیت بازار رمزارزها در جهان

خطری که افزایش قیمت بیت کوین 
را تهدید می کند

به گفته تحلیلگران بیت کوین رقم ۹۸ هزار دلار را پس گرفت، اما نشانه های نگران کننده ای 
وجود دارد.به گزارش ایســنا، قیمت بیت کوین به مرز ۱۰۰ هزار دلار نزدیک تر می شــود و 
تازگی به بالاترین سطح روزانه ۹۸ هزار  و ۴۷۱ دلار رسیده است. با این حال، با وجود این 
اقدام صعودی قیمت، علائم نگران کننده ای برای گاوها وجود دارد. به گفته یان هاپل و یان 
المان، بنیانگذاران گلســنود، شتاب ارز دیجیتال به دلیل حجم معاملات بسیار ضعیف در 
حال تضعیف اســت.تحلیلگران خاطرنشان کردند: حتی با شکستن قیمت ۹۷ هزار دلاری 
بیت کوین، حجم معاملات کم باقی می ماند که برای ادامه روند صعودی کوتاه مدت حیاتی 
اما حجم بالاتر برای حفظ حرکت صعودی قوی الزامی اســت.به تازگی بر اساس اظهارات 
موسســه ۱۰x Research روند صعودی بیت کوین می تواند به اوج خود نزدیک شود، زیرا 
این ارز دیجیتال پرچم دار، شمعدان »ستاره تیرانداز« را در الگوی ماهانه تشکیل داده است. 
این الگوی معکوس نزولی پس از آن شــکل گرفته است که بیت کوین در ماه گذشته نرخ 
بالایی را ثبت کرد، قبل از اینکه خرس ها بار دیگر با فشــار فروش قوی کنترل بازار را در 
دست بگیرند.شایان ذکر است که بیت کوین پس از تشکیل شمع های ستاره تیرانداز مشابه 
به ترتیب در سال های ۲۰۱۸ و ۲۰۲۱ اصلاحات عمده ای را تجربه کرد. البته برخی مطمئن 
هســتند که با وجود تلاش گاوها برای بازگرداندن بیت کوین به مرز ۱۰۰ هزار دلار، روند 
معکوس بزرگی در جریان است.فدرال رزرو نشان داد که کاهش نرخ بهره در سال جاری را 
کمتــر از آنچه در ابتدا انتظار می رفت اعمال می کند و این عملکرد، اختلالی برای گاوهای 
بیت کوین ایجاد خواهد کرد که امیدوار بودند پس از اینکه این ارز دیجیتال برای اولین بار 
در ماه گذشته ســطح ۱۰۰ هزار دلار را شکست، شاهد افزایش قابل توجهی باشد.مجموع 
ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر ۳.۴۹ تریلیون دلار برآورد می شــود که 
این رقم نسبت به روز قبل ۲.۶۱ درصد بیشتر شده است. در حال حاضر ۵۵.۶۱ درصد کل 
بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین است که ۰.۶۳ درصد کاهش روزانه را ثبت کرده 
است.حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۱۲۴.۴۸میلیارد دلار است که 
۵.۰۷ درصد افزایش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۱۰.۲۷ 
میلیارد دلار اســت که ۸.۲۵ درصد از کل حجم ۲۴ ســاعته بازار ارزهای دیجیتال بوده و 
حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۱۱۴.۲۸ میلیارد دلار است که ۹۱.۸۷ درصد از کل حجم 

۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

بانــک مرکزی چین احتمالا در ســال ۲۰۲۵ نرخ بهره را به  عنوان بخشــی از تغییر 
سیاســت گسترده تر خود کاهش خواهد داد.به گزارش ایسنا، بانک مرکزی چین اعلام 
کرد که احتمالا در سال ۲۰۲۵ نرخ بهره را از سطح فعلی به میزان ۱.۵ درصد کاهش 
خواهد داد.اظهارات بانک خلق چین با عملکرد سیاســتگذاران در ســال گذشته برای 
ایجــاد منحنی نرخ بهره بیشــتر مبتنی بر بازار مطابقــت دارد. تحلیلگران پیش بینی 
کردند که چین امســال تغییرات بیشــتری ایجاد خواهد کرد تا اطمینان حاصل شود 
که تقاضای اعتبار بیشــتر به حرکت های سیاست پولی پاسخ می دهد.بانک چین گفت: 
نقش تعدیل نرخ بهره را در اولویت قرار می دهد و از اهداف کمی، برای رشد وام دور 
می شــود، زیرا برنامه اصلاح نرخ بهره را آغاز خواهد کرد. ســازمان برنامه و بودجه به 
نقش کنترل نرخ بهره توجه بیشــتری خواهد کرد و شکل گیری و انتقال نرخ های بهره 
مبتنی بر بازار را بهبود خواهد بخشــید.بازدهی خزانه داری ۱۰ و ۳۰ ســاله چین به 
دلیل انتظارات برای تســهیل جدید پولی به پایین ترین سطح خود رسید.نظرات بانک 
مرکزی بر طرحی گســترده تر برای بازنگری چارچوب سیاســت های خود برای انتقال 
دومیــن اقتصاد بزرگ جهان به دور از وام دهی بانکی توســط دولــت تاکید می کند.

تحلیلگــران اظهــار کردند که نقش بازارهای ســرمایه در تامین مالی رشــد نیازمند 

تغییرات ســاختاری عمیق در اقتصاد در کنار اصلاح نرخ بهره اســت. به عنوان بخشی 
از این روند، دفتر سیاســی حاکم بر چین در ماه گذشــته برای اولین بار در ۱۴ سال 
گذشــته موضع سیاست پولی این کشور را کاهش داد تا با روشی مناسب و با احتیاط 
از موضعــی که در ســال ۲۰۱۰ اتخاذ کرده بود، رهایی یابد.رهبران ارشــد چین در 
نشســتی برای تعیین دستور کار اقتصادی در ماه دســامبر متعهد شدند که نرخ بهره 
را به موقع کاهش دهند و میزان ســرمایه ای که بانک ها بایــد ذخیره کنند، به عنوان 
بخشــی از تلاش گسترده تر برای تحریک وام دهی و سرمایه گذاری در اقتصادی بیمار 
را کاهش دهند.این سیاســت ها در حالی منتشر می شــود که چین با بازگشت دونالد 
ترامپ به کاخ ســفید، برای تنش های تجاری بیشــتر با ایالات متحده آماده می شود.

اقتصاد چین در ســال گذشــته اتکای بیش از حد به تولید و صادرات را نشان داد و 
تقاضــای خانوارها ناامیدکننده بود زیرا بحران شــدید بازار ملک دارایی مصرف کننده 
را از بین می برد و بیشــتر محرک های دولتی به ســمت تولیدکنندگان و زیرساخت ها 
می رود.بیزنس گزارش کرد، مشــاوران دولتی به پکن توصیه می کنند که هدف رشــد 
خود را در ســال جاری بــدون تغییر نگه دارد، همچنین خواســتار محرک های مالی 

قوی تر برای تقویت تقاضای داخلی شده اند.

ایسنا/خوزســتان نماینده آبادان در مجلس شــورای اسلامی بر لزوم اتخاذ تدابیر فوری برای کنترل بازارهای اقتصادی و حمایت از اقشار کم درآمد 
تاکید کرد و گفت: بازارهای اقتصادی به ثبات و برنامه ریزی فوری نیاز دارند.سید محمد مولوی در گفت  و گو با ایسنا بر لزوم اتخاذ تدابیر فوری برای 
کنترل بازارهای اقتصادی و حمایت از اقشار کم درآمد تاکید کرد و اظهار کرد: بازارهای اقتصادی به ثبات و برنامه ریزی فوری نیاز دارند.وی با اشاره به 
بازار نامتعارف مسکن و تاثیرات مخرب آن بر توان خرید مردم، افزود: خواستار تدوین برنامه ای جامع برای ایجاد تعادل و ثبات در این حوزه هستیم.

مولوی همچنین وضعیت مبهم یارانه های نقدی را یکی از دغدغه های مهم مردم دانست و گفت: از دولت می خواهیم با شفاف سازی و برنامه ریزی 
مناســب، تکلیف این یارانه ها را مشــخص کند.وی بر ضرورت عزم جدی دولت برای حمایت از لنجداران و ســاکنان مناطق مجاور دریا تاکید و 
خاطرنشان کرد: این اقشار به  عنوان بخشی از نیروی کار کشور نیازمند توجه ویژه و برنامه ریزی دقیق برای رفع مشکلات معیشتی و شغلی خود 
هستند.نماینده مردم آبادان در مجلس شورای اسلامی با اشاره به مشکلات معیشتی در حوزه های مختلف گفت: از دولت می خواهیم تا با اولویت بندی 
نیازهای مردم و نظارت بر عملکرد دستگاه های اجرایی، اقدامات لازم برای بهبود وضعیت معیشتی جامعه و ایجاد ثبات در بازار ارز و سایر بازارهای 

اقتصادی را در دستور کار قرار دهد.

دبیــرکل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشــیمی گفت: به علت افزایش مصــرف گاز در بخش خانگی، 
گازرســانی به پتروشیمی ها محدود شــده و گاز ۱۲ پتروشیمی قطع شده است.به گزارش ایسنا، احمد 
مهدوی امروز در مراســم امضــای تفاهمنامه پویش کاهش ۱۰ درصدی مصــرف گاز و برق، با بیان 
اینکه برای صرفه جویی و رفع ناترازی انرژی ســه راه داریم، اظهار کرد: ســرمایه گذاری، صرفه جویی 
و مصرف بهینه تنها راه حل در این حوزه اســت.وی افــزود: امیدواریم با کاهش ۱۰ درصدی مصرف 
بخش خانگی که صنعت پتروشــیمی برای تشــویق مردم به صرفه جویی ورود کرده، گاز بیشــتری به 
واحدهای پتروشــیمی تخصیص یابد.او با بیان اینکه یک صنعت پرتیراژ برای کشــور اســت، گفت: از 
وزارت نفت گله مندیم که هنوز قراردادهای ســرمایه گذاری پتروشیمی ها در بخش بالادستی گاز امضا 

و نهایی نشده است.

نماینده آبادان در مجلس:

گاز ۱۲ پتروشیمی قطع شدبازارهای اقتصادی به ثبات و برنامه ریزی فوری نیاز دارند

پیش بینی اقدامات اقتصادی چین در ۲۰۲۵
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»مِکنِه«، »کژین شــوی«، »قردار شِوال« و »سرگیرا«، از جمله لباس های 
ســنتی زنان عشایر سنگسر در استان ســمنان هستند، که با وجود اینکه 
امروزه کمتر مورد استفاده قرار می گیرند، اما برای حفظ و احیا در فهرست 
ملی میراث ناملموس ایران ثبت شــده اند.هانی رســتگاران ـ مسئول ثبت 
میراث ناملموس استان سمنان ـ درباره پوشاک سنتی ایل سنگسر به ایسنا 
گفت: پوشــاک همچون زبان و خــوراک معرف فرهنگ و اصالت هر قوم و 
ملتی اســت و از مهمترین صورت های میراث مادی فرهنگ و سنتی است 
که نسبت به بسیاری دیگر از مصادیق میراث فرهنگی تاثیرپذیری بیشتری 
دارد و به همراه خود مجموعه ای از آداب و رفتارها را انتقال می دهد. »ایل 
سنگســر« بزرگترین ایل عشایری استان ســمنان است و لباس و پوشاک 
ســنتی این ایل دارای تنوع و رنگ پردازی چشــم نوازی اســت. حفظ این 
گنجینه و انتقال آن به نســل های بعد اگرچه با دشواری های زیادی همراه 
اســت، اما امری ضروری است و می تواند به معرفی بیش از پیش فرهنگ 
این منطقه کمک کند. او افزود: اگرچه با توســعه شهرنشــینی و مدرنیته 
بسیاری از افراد توجه کمتری نسبت به داشته های میراثی خود داشته اند، 
اما در سال های اخیر به ویژه در بین عشایر سنگسر توجه به فرهنگ، آداب 
و رسوم، زبان، خوراک و همین طور پوشش اهمیت ویژه ای داشته است، به 
گونه ای که در ســال های اخیر کژین )پیراهن ابریشمی سوزن دوزی شده 
زنانه(، سرگیرا )چادر بانوان سنگسری(، مکنه )شال بلند شماره دوزی شده(، 
چنگوم )زیورآلات نقره ای( و کارتی )پوشاک مردانه( در پرونده های جداگانه 
در فهرســت میراث ناملموس ایران به ثبت رسیده و کارگاه های تولید این 
محصولات دوباره احیا شــده است. مسئول ثبت میراث ناملموس سمنان 
ادامه داد: بر این اساس پوشاک زنان و مردان سنگسری با عناوین کارتی به 
شماره ۱۳۶۸، مهارت دوخت سنتی کژین شوی )لباس بانوان سنگسری( 
به شماره ۱۳۶۶، چنگوم سازی به شماره ۸۷۹، سرگیرا یا سگیرا به شماره 
۸۸۵، مهارت مکنه به شــماره ۹۱۳ و مهارت شــماره دوزی سنگسری به 
شــماره ۹۱۴ در فهرســت میراث ناملموس کشــور به ثبت رسیده است. 
لباس هایی که ثبت ملی شــده اند  با توجه به پیشــینه و قدمت پوشش و 
لباس در بین عشــایر سنگســر و مجموعه لباس زنان که شامل »مکنه«، 
»کژین شوی«، »قردار شوال« و »سرگیرا« است، رستگاران درباره جزئیات 
هر یک چنین توضیح داد:»کژین شوی«: لباس نسبتاً بلند ابریشمی است 
که عموماً به رنگ قرمز بوده و تنها ویژگی بارز آن هنر ســوزن دوزی است 
که در قسمت پایینی دامن و لبه های آستین چشم نوازی می کند. در بیشتر 
نمونه های به جامانده عرض قسمت ســوزن دوزی در حدود ٢۵ سانتی متر 
در نظر گرفته شــده اســت. در لباس های بلند زنان زرتشتی اطراف یزد و 
میبد نیز چنین طرح هایی مشــاهده می شود با این تفاوت که رنگ لباس 
زنان ایل سنگســر )کژین شــوی( عموماً قرمز بوده و در کمتر مواردی از 
رنگ های زرد و سبز بسیار کمرنگ نیز استفاده شده است.»سرگیرا«: نوعی 
پارچه منحصر به فرد اســت که از رشته های بسیار ظریف پشم تهیه شده 
اســت و با هنر زنان بافنده ماهر ایل، رنگ آمیزی و بافته می شــود. از این 
پارچه برای تولید »چادر تن پوش بانوان ایل« اســتفاده می شد. ویژگی این 
پارچه برخلاف ظاهر پشــمین و زبر، ســهولت دید از پشت تار و پود آن و 
خنک بودن آن است.»مَکَنِه«: شال بلند ابریشمی به طول تقریبی سه متر 
اســت که سطح آن را به طور کامل ســوزن دوزی می کنند. این سرپوش از 
دوران باســتان در میان ایل معمول بوده و بانوان سنگسری از آن استفاده 
می کردند. مَکنِه در میان زرتشــتیان مناطق مرکزی ایران )اطراف یزد( به 
»مَکنو« مشهور بوده و شــاید واژه »مقنعه« معرب این واژه است. مَکنِه را 
طوری روی ســر قرار می دهند که میان آن مقابل چانه قرار بگیرد و بانوان 
نوعروس جوان و خانم های متاهل از مَکنه هایی با پارچه قرمز رنگ استفاده 
کرده و دختران جوان و خانم های مجرد از مکنه با پارچه به رنگ ســفید 
و یا کرم رنگ اســتفاده می کردند.»قردار شِــوال«: دامن بلند و تیره رنگی 
اســت که انتهای پایینی آن با برش های ارُیب و دوباره به هم دوختۀ پارچه 
ابریشــمی تزئین شده و به آن »فراخ شِوال سرپاره دار« هم گفته می شود. 
نوارهای مورب و باریک ابریشــمین رنگی در لبه پایینی دامن، یادآور طرح 
محرمات در طراحی ســنتی ایرانی اســت. این لباس یا دامن معمولاً برای 
استفاده در مراسم عروسی و مهمانی توسط خانم های متاهل استفاده شده 
و دختران جوان از نمونه های گل دار استفاده می کنند. طول تقریبی پارچه 
مورد اســتفاده در بیشــتر این نوع دامن ها حدود ۳۰ متر است که بسیار 
پرُچین دوخته می شــود. هدف این پرونده معرفی شــیوه بافت پارچه ای 
ابریشمی است که بعد از بافت به صورت اریب برش خورده و دوباره دوخته 
و در انتهای دامن پرچین نصب می شــود که در اصطلاح به آن »سرپاره« 
می گویند. در »مهدیشهر« نوع دیگری از این تن پوش )شلوار گشاد( وجود 
دارد. جنس این نوع دامن کودری یا چیت بوده اســت که شبیه دامن های 
امروزی اســت با این تفاوت که به جای کش در کمر دارای بند یا پسِــون 
بوده و در قســمت پایین دارای ســرپاره یا کیشین )نوعی پارچه دستباف 
مهدیشــهری از جنس نخ پنبه که به صورت یکسره بافته می شود( است. 
امروزه استفاده از این نوع دامن به جز در روستاهای کلاته خیج و مهدیشهر، 

در دیگر نقاط استان سمنان متداول نیست.

لباس هایی که ثبت ملی 
شده اند

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

یک فنجان طبیعت!!

آفرود با جی ام سی هامر الکتریکی در موآب

جیپ چندین سال است که در موآب یوتا حضوری پررنگ دارد و در این مکان صعب العبور توانایی محصولات خود را به رخ همگان 
می کشد. فورد نیز در سال ٢۰٢۰ با برانکو و برانکو اسپورت به این مکان رفت تا قدرت آفرود محصولات جدیدش را نشان دهد. 
هم اکنون نیز جی ام سی با هامر الکتریکی جدید در مواب حضور یافته است. هامر الکتریکی از تکنولوژی های مدرن زیادی برای 
کمک به مانور بهتر در شــرایط آفرود ســود می برد. برای مثال حالت Terrain این خودرو دو سطح ترمز یعنی تنظیمات نرمال و 
حالت تک پدالی را ارائه می کند که در حالت دوم راننده فقط پدال گاز را کنترل می کند تا بهتر بتواند از صخره ها عبور کند. آرون 
فائو مهندس توســعه هامر الکتریکی گفته است: هامر الکتریکی در عبور از موانع بزرگ حالت Extract را دارد که ارتفاع سیستم 

تعلیق را تا ۱۴۷ میلی متر افزایش می دهد.

بنزما: هر بازی برای ما یک فینال است
مهاجم فرانسوی الاتحاد از وضعیت تیمش راضی و امیدوار است که ماجراجویی آنها در جام جهانی باشگاه ها ادامه داشته باشد.به گزارش ایسنا 
و به نقل از سعودی اســپورت، الاتحاد شــروع بسیار خوبی در جام جهانی باشگاه ها داشت و توانست با سه گل اوکلندسیتی را در هم بکوبد و 
راهی دور بعد شود.کریم بنزما گل سوم الاتحاد را به ثمر رساند. او بعد از بازی گفت: الاتحاد تیم خوبی است و ما تلاش زیادی از خود نشان 
می دهیم اما باید بازی به بازی بهتر شــویم و تلاش بیشــتری از خود نشان دهیم. باید در هر بازی با اعتماد به نفس بالایی بازی کنیم و این 
برابر اوکلندسیتی به خوبی نمایان بود.او ادامه داد: هر بازی در این رقابت ها برای ما حکم فینال را دارد. هواداران الاتحاد حمایت بسیار خوبی 
از تیم داشتند و این باعث شد تا ما با انگیزه و شور و هیجان بیشتری بازی کنیم.الاتحاد در بازی بعدی خود باید به مصاف الاهلی مصر برود.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب وجدان زنو
اسووو در ســال ۱۸۶۱ در تریست متولد شد و در سال ۱۹٢۸ 
در تصــادف اتومبیل از دنیا رفت. ســهامدار یکی از بزرگ ترین 
شــرکت های صنعتی ایتالیا بود و به همین خاطر تمام وقتش 
در اداره این شــرکت سپری می شــد. با این حال گاهی به کار 
نویسندگی می پرداخت و توانست در مدت سی سال سه رمان 
منتشــر کند. دو رمان اول او با موفقیت زیادی روبه رو نبود و تا 
حدودی ایتالو اســووو را ناامید کرد. او به مدت ٢۵ سال چیزی 
 la  – منتشــر نکرد تا اینکه شاهکارش را خلق کرد: وجدان زنو
coscienza di Zeno. پس از انتشار این رمان بود که نویسندگانی 

چون جیمز جویس، والری لاربو، بنژامین کرمیو و دیگران از کار 
او تجلیل کردند. در این رمان با پیرمردی ۵۷ ســاله به نام »زنو 
کوزینی« روبه رو هســتیم که برای معالجه بیماری اش به یک 
روانکاو مراجعه می کند. برای درک بیماری »زنو« باید کتاب را به دقت مورد مطالعه قرار داد که البته در ادامه از آن 
صحبت می کنیم. اما در ابتدا بهتر اســت اشاره کنیم که روانکاو، یعنی »دکتر س.«، برای درمان زنو از او می خواهد 
دســت به قلم شــود و خاطرات خود را بنویسد. در کتاب می بینیم که زنو دل خوشــی از روانکاوی ندارد و حتی با 
تمسخر از آن صحبت می کند تا جایی که معالجه خود را نیز رها می کند. هر قدر هم که دکتر س. از زنو می خواهد 
تا دوباره روند درمان را پیش گیرد موفق به تغییر عقیده او نمی شود. به همین خاطر، دکتر س. برای انتقام گرفتن، 
خاطرات زنو را منتشــر می کند. یعنی ما در این کتاب به جز مقدمه بســیار کوتاه دکتر س. با خاطرات زنو کوزینی 
روبه رو هســتیم. نکته دکتر س. درباره زنو بسیار دقیق و درست به کار رفته است: زنو درباره خودش بسیار کنجکاو 
است. در درجه اول هم دلیل مراجعه کردن زنو به روانکاو همین است. زنو به راحتی می خواهد درباره خودش به یک 

سوال پاسخ دهد: آیا خوش جنس است یا بدجنس؟

بونگ جون هو
سال های فعالیت: ۱۹۹۷ تا کنون فیلم های قابل توجه: برف شکن 
)Snowpiercer( ،اوکجــا )Okja(، انــگل )Parasite( برای مدت ها، 
فیلم ســازان کره  جنوبی جزئی از خانواده ی هالیوود محســوب 
نمی شدند. اما ندانستن اینکه بونگ جون هو در سال ٢۰٢۰ چه 
کسی است، ممکن است نشانگر این باشد که شما در غار زندگی 
می کنید!در اســکار امسال، این کارگردان ۵۰ ساله با جابه جایی 
چهــار پیروزی برای تجربه ی تاریخی خود، »انگل« را ســاخت. 
همه ی نامزدی ها بــرای اولین بار و در نتیجه یک پیروزی برای 
کشورش بودند. اگرچه او بسیار مورد توجه آکادمی قرار گرفت، 
بونگ یکی از اســتادان موج جدید کره در ٢۰ ســال گذشــته 
شــناخته شده اســت.هر یک از فیلم های او از درام های جنایی 
 Memories of( »واقع گرایانه ی حیرت انگیز مانند »خاطرات قتل
Murder(، »مــادر« )Mother( تا تریلرهای اکشــن فانتزی مانند 
»میزبــان« )The Host( و »اوکجا«، نقطه ی شــروع خوبی برای 
بونگ هســتند. این ویژگی »برف شکن بونگ« در ســال ٢۰۱۳ بود که او را در جهان غرب مشهورتر کرد )به دلیل 
بازیگران محبوبی مانند کریس ایوانز، تیلدا ســوئینتون و اد هریس(، اما وقتی او به ســاخت فیلم انگل با بازیگران 
تماما کره ای بازگشت، توانایی این کارگردان بیشتر به چشم آمد. هر دو ی این فیلم ها و همچنین بونگ یک موضوع 
مشترک دارند که برای فیلم سازان قابل توجه شده است؛ روایت مردم برای. دنیای فیلم های بونگ، پر از شورش فقرا 
علیه ثروتمندان، شهرنشینان علیه روستایی ها و دختران جوان ساده که دچار فساد می شوند است. بونگ جون هو 
متولد سپتامبر ۱۹۶۹ در کره جنوبی فیلمنامه نویس و کارگردان است. دو فیلم او یکی میزبان )The Host( محصول 
٢۰۰۶ و دیگری برف شکن )snowpiercer( محصول ٢۰۱۳ هر دو موفق شدند تبدیل به پرفروش ترین فیلم های تاریخ 
سینمای کره جنوبی شوند. سال ٢۰۱۷ در سایت متاکریتیک بونگ جون هو رتبه سیزدهم را میان ٢۵ کارگردانی 
آورد که جزو بهترین کارگردانان قرن بیست و یکم از سوی منتقدان معرفی شدند. فیلم های او با موضوعات عجیب 
غیرمترقبه، طنز ســیاه و تغییر ناگهانی حال و هوا دست و پنجه نرم می کنند.او در خانواده ای روشنفکر بزرگ شد. 
پدربزرگش نویسنده ای برجسته بود و پدرش طراح گرافیک. برادرش استاد ادبیات انگلیسی و خودش هم از دوران 
راهنمایی عاشق سینما شد و تصمیم گرفت که فیلمساز شود. به آکادمی هنر فیلمسازی کره جنوبی رفت و از آنجا 
فارغ التحصیل شد و بعد از ساخت چند فیلم ۱۶ میلی متری دانشجویی فیلمسازی را به صورت حرفه ای شروع کرد.

فرهنگ

»ششــمین هفته معماری اسپانیا« از پنجشنبه 
٢۳ آذر در خانــه هنرمندان ایران برگزار خواهد 
شد؛ به همین سبب ۴۶ عکس  از آثار دو معمار 
اسپانیایی نمایش گذاشته خواهد شد.به گزارش 
ایسنا، ششــمین »هفته معماری اســپانیا« با 
هماهنگی بخش فرهنگی سفارت این کشور در 
ایران برگزار خواهد شد؛ »هفته معماری اسپانیا« 
عصر پنجشنبه )٢۳ آذر ۱۴۰٢( ساعت ۱۵:۳۰ 
در سالن استاد جلیل شهناز افتتاح خواهد شد. 
سانتیاگو پورراس، اوریول پونس و فرهاد آزرمی، 
ســخنرانان افتتاحیه ششــمین هفته معماری 
اسپانیا هستند؛ همچنین آنخل لوسادا فرناندس، 
سفیر اســپانیا مهمان ویژه افتتاحیه این برنامه 
خواهد بود.در هفته معماری اسپانیا، ۴۶ عکس  
از آثار دو معمار برجسته اسپانیایی که پروژه های 
متعــددی در نقاط مختلف دنیا اجــرا کرده اند 
در گالری تابســتان به نمایش گذاشته می شود.

بر اســاس آنچه که خانه هنرمندان ایران اعلام 
کرده است، شنبه و یکشنبه )٢۵ و ٢۶ آذر( خانه 
هنرمندان تعطیل است و علاقه مندان می توانند برای بازدید از نمایشگاه آثار ششمین هفته معماری اسپانیا، تا ۳۰ 

آذر ۱۴۰٢ به گالری تابستان این مجموعه مراجعه کنند.

معماری اسپانیا در بخشی از خاک ایران
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سرمربی پرتغالی تیم فوتبال النصر از سمتش برکنار شد.به گزارش ایسنا، لوییس کاسترو، سرمربی پرتغالی النصر پس از کسب تساوی تیمش در اولین هفته 
لیگ قهرمانان آسیا برابر الشرطه عراق به دلیل کسب نتایج ضعیف از سمتش اخراج شد.این سومین تساوی النصر در چهار بازی این فصل این تیم در لیگ 
عربستان و لیگ قهرمانان آسیا بود.کاستروی ۶۳ساله از سال ٢۰٢۳ هدایت زردپوشان عربستان را بر عهده داشت و در ۵۴ بازی، ۳۶ برد، ۹ تساوی و ۹ 
شکست کسب کرد و در فصل گذشته لیگ عربستان نیز به نایب قهرمانی رسید.از استفانو پیولی، سرمربی ایتالیایی فصل پیش میلان، به عنوان مربی آتی 

النصر یاد می شود.

CR7 سرمربی رونالدو اخراج شد/ پیولی سرمربی تازه

ورزشی
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ٢۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱٢ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰٢ بنیاد تنها ٢۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰٢ تاکنون تنها ٢۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ٢۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ٢ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]٢برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )٢۰۰٢(، پنجاه قرار اول )٢۰۰۴(، کلیک )٢۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)٢۰۰۸(، قصه های وقت خواب )٢۰۰۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ٢۰٢٢ دارایی خالص تخمینی ۴۸۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ٢ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ٢- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵٢۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰٢ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ٢ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

سه شنبه 27 آذر 1403  15 جمادی الثانی 1445  17 دسامبر 2024    سال بیستم    شماره  5494

    سال بیستم    شماره  5568

کوییک به وزنه بردار فوق سنگین ایران رسید!
علی داودی تنها وزنه برداری است که در مسابقات قهرمانی جهان ۲۰۲۴ بحرین توانست به جایزه خودرو برسد.به گزارش ایسنا، تیم ملی وزنه برداری ایران در مسابقات قهرمانی 
جهان ۲۰۲۴ صاحب یک مدال طلا، سه نقره و شش برنز شد و یک نقره مجموع و سه برنز مجموع به دست آورد.  فدراسیون وزنه برداری پیش از  این اعلام کرده بود، به 
کسانی که مدال بگیرند جوایزی را اهدا می کند. علی عالی پور، مهدی کرمی، علی داودی و علیرضا یوسفی صاحب مدال مجموع شدند و علیرضا معینی تک مدال گرفت.داودی 
تنها کسی است که صاحب جایزه خودروی کوییک شد و فدراسیون معادل خودرو کوییک به او پاداش خواهد داد. با توجه به طلای با ارزش علیرضا یوسفی در حرکت دوضرب 

دسته فوق سنگین باید دید فدراسیون به او پاداش ویژه خواهد داد یا خیر.

4
توزیع: موسسه سخن کستر

یکشنبه 16 دی 1403  4 رجب 1446  5 ژانویه 2025

    سال بیستم    شماره  5584

لبران رکورد تاریخی جردن را شکست

ورزشی

لبران جیمز با درخشش مقابل آتلانتا هاکس رکورد تاریخی مایکل جردن افسانه ای را نیز شکست.به گزارش ایسنا، لبران جیمز، فوق ستاره لس آنجلس لیکرز، در بازی امروز 
)شنبه - ۱۵ دی ۱۴۰۳( این تیم مقابل آتلانتا هاکس که با پیروزی ۱۱۹ - ۱۰۲ لیکرز به پایان رسید، رکورد تاریخی مایکل جردن را شکست.جردن تا پیش از این دیدار با ۵۶۲ 
بازی با کسب مثبت ۳۰ امتیاز، رکورددار بیشترین تعداد بازی با مثبت ۳۰ امتیاز بود اکنون اما لبران جیمز با ۵۶۳ بازی مثبت ۳۰ امتیازی رکورددار شد و از جردن افسانه ای 
عبور کرد.لبران جیمز در این دیدار ۳۰ امتیاز، ۳ ریباند و ۸ پاس گل را به ثبت رساند تا از رکورد تاریخی مایکل جردن افسانه ای را عبود کند. ویلت چمبرلین نیز با ۵۱۵ بازی 

مثبت ۳۰ امتیازی رتبه سوم این رده بندی را در اختیار دارد


